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دوران اشرافي گري در دانشگاه آزاد تمام شده است

سه   ش��نبه 22 خ��رداد 1397 | 27 رمض��ان 1439 || روزنامه جوان |  شماره 105392

 شوراي صنفي
 حلال مشكلات دانشجويان

  عليرضا دهلوي
ش�ورای صنفی يكي از س�ازمان هاي دانشگاه است كه 
براي مشاركت و تصميم سازي در كارهاي صنفي، رفاهي، 
آموزشي و پژوهشي دانشجويان دانشگاه به وجود آمد. 
خرداد كه مي رسد فصل انتخابات شوراي صنفي دانشگاه ها 
مي ش��ود. ش��وراي صنفي حالا پس از گذش��ته اي مملو از 
عملكردهاي متفاوت توانس��ته است در بعضي دانشگاه ها و 
بين دانش��جويان جاي خود را باز  و براي پيگيري مطالبات 

دانشجويان تلاش كند. 
شوراي صنفي دانشجويان را شايد بتوان تنها نهادي معرفي 
كرد كه بيش از هر نهاد ديگري با اموري همچون خوابگاه، 
تغذيه و سلف دانشگاه، سنوات، وام و... درگيري شبانه روزي 
دارد، اما تا به امروز چالش ها و مشكلاتش تمام نشده است. 

تكاپوي برخي دانش��گاه ها براي برگزاري اي��ن انتخابات از 
اوايل ارديبهشت آغاز شده و البته هستند دانشگاه هايي كه 
همچنان با راه اندازي شوراي صنفي در مجموعه خودشان 
مخالف هس��تند و داشتن شوراي صنفي را س��دي در برابر 

مسئولان احساس مي كنند. 
دبير ش��وراي مركزي صنفي دانش��گاه اميركبي��ر نگراني 
از شفاف س��ازي را مهم ترين دليل مقاومت مس��ئول امور 
دانش��جويي براي برگ��زاري انتخابات ش��وراي صنفي در 
خوابگاه هاي اين دانشگاه دانس��ت و گفت: در اين زمينه با 
مسئولان رايزني هاي بسياري انجام داده ايم، اما آنها تحت 
هيچ شرايطي حاضر به پذيرش اين امر نيستند. اميدواريم 
در اين دوره بتوانيم به خواسته قانوني دانشجويان خوابگاهي 
براي داشتن شوراي صنفي جامه عمل بپوشانيم و انتخابات 

شوراي صنفي خوابگاه هاي دختران و پسران برگزار شود. 
اين دانشجوي رشته مكانيك تأكيد كرد: من به عنوان دبير 
شوراي مركزي صنفي دانشگاه اميركبير معتقد هستم بار ها 
اداره امور خوابگاه ها گزارش هاي غلط و دستكاري شده در 
خصوص مسائل خوابگاه ها داده است و ما نمي توانيم مسائل 
خوابگاهي را با استناد به آنها پيگيري كنيم و معتقد هستيم 
نمايندگان منتخب خود دانشجو ها در قالب شورا هاي صنفي 
مي توانند به عنوان چشم و گوش دانشجويان در خوابگاه ها 
حضور داشته باش��ند. ابرامي همچنين س��نوات آموزشي 
را مهم ترين دغدغه و مش��كلات دانش��جويان عنوان كرد و 
گفت: در حال حاضر سنوات آموزشي به مهم ترين مطالبات 
و خواسته هاي دانشجويان در آش��فته بازار انواع مشكلات 
آموزشي دانشجويان تبديل شده است. متأسفانه برآوردن 
خواسته هاي رفاهي دانشجويان به بهانه هايي نظير كمبود 
امكانات و بودجه به فراموشي سپرده مي شود، اما مشكلات 
و دغدغه هاي آموزش��ي دانش��جويان را كه اغلب در اختيار 
اساتيد و مسئولان دانشگاه است مي توان با پيگيري شوراي 

صنفي رفع كرد.  
اين تصميم، با هدف جلب مش��اركت بيشتر اعضا و دبيران 
ش��ورا هاي صنفي در مش��اركت و تصميم گيري ها در امور 
صنفي، رفاهي، آموزشي و پژوهشي دانشجويان و نيز استفاده 
از توانمندي و پتانسيل بيشتر دانشجويان اتخاذ شده است. با 
برگزاري انتخابات شوراي صنفي دانشجويان  فرصت و زمان 
بيشتري به دانش��جويان، اعضا و دبيران شوراي صنفي در 
طول سال تحصيلي به خصوص فصل تابستان براي پيگيري 
مسائل صنفي، رفاهي، آموزشي و پژوهشي دانشجويان داده 

خواهد شد. 
از آنجا كه وظيفه ش��وراي صنفي انع��كاس و پيگيري امور 
صنفي و رفاهي دانشجويان از طريق مسئولان ذيربط دانشگاه 
و نظارت بر امور محوله است، قطعاً برگزاري انتخابات شوراي 
صنفي در ارديبهشت ماه ، مي تواند تأثيرات خوبي در انسجام 
و نظم بخشي بيشتر به ش��وراي صنفي دانشگاه هاي علوم 
پزشكي داشته باشد. شوراي صنفي دانشگاه ها در امور تغذيه، 
امور مربوط به خوابگاه ها، تغذيه دانشجويي، امور آموزشي و 
پژوهشي، امور مشاوره سلامت و نيز تربيت بدني مشاركت 
مي كنند. گفتني اس��ت برخي  دانشگاه ها از جمله دانشگاه 
الزهرا، دانش��گاه علوم پزش��كي ايران و... در سال تحصيلي 
جاري انتخابات ش��ورا هاي صنفي را در آبان و آذرسال 96 

برگزار كردند. 

تابلو اعلانات

 روشي جديد براي توليد بدنه خودرو 
و هواپيما 

محقق�ان كش�ور ب�ا ارائ�ه طرح�ي ب�ا عن�وان »ش�كل دهي 
سوپرپلاس�تيك آلياژه�اي آلوميني�م و منيزي�م« موف�ق به 
ارائه روش�ي جديد براي توليد بدنه خودرو و هواپيما ش�دند. 
فرآيند شكل دهي سوپرپلاستيك از جمله فرآيندهاي شكل دهي 
ورقي پيشرفته در صنعت اس��ت كه قابليت توليد ورق   هايي با ابعاد 
ب��زرگ را در يك مرحل��ه و با يك قال��ب يك تك��ه دارد. اين روش 
ش��كل دهي عموماً در دماي بالا و نرخ كرنش كم انجام مي   ش��ود، 
بنابراين به بسياري از موادي كه قابليت شكل پذيري در دماي اتاق را 

ندارند، مي   توان با استفاده از اين روش شكل داد. 
در س��ال هاي اخير آلياژهاي آلومينيم و منيزيم به علت س��بكي و 
چگالي نسبتاً پايين بسيار مورد توجه قرار گرفته   اند و استفاده از آنها 
در صنايع مختلف رو به افزايش است. در اين راستا طرحي با عنوان 
ش��كل دهي سوپرپلاس��تيك آلياژهاي آلومينيم و منيزيم توسط 
محققان دانشگاه بوعلي سينا همدان و با پشتيباني صندوق حمايت 
از پژوهشگران و فناوران معاونت علمي انجام شد. در اين طرح هدف 
آن است كه با استفاده از روش هاي تغيير شكل پلاستيك شديد، ريز 
ساختار آلياژهاي آلومينيم و منيزيم را به گونه اي بهبود بخشيد كه 
توانايي شكل دهي در دماهاي پايين تر و نيز نرخ كرنش هاي بالاتر را 
داشته باشند. استفاده از روش شكل دهي سوپرپلاستيك براي توليد 
قطعات بدنه هواپيما از آلياژهاي آلومينيم در كشورهاي پيشرفته 
قدمتي حدود يك دهه دارد، در حالي كه توليد قطعات به اين روش 
و با اس��تفاده از آلياژهاي منيزيم كه در قياس با آلومينيم سبك تر 
هس��تند، ايده جديدي اس��ت كه در مرحله تحقيقات ق��رار دارد. 
روش SPF براي توليد مخازن س��وخت راكت ها نيز داراي كاربرد 
اس��ت و توليد قطعات به روش SPF نه تنها به كاهش وزن قطعات 
توليدي كمك مي   كند )چون با اين روش قطعات بزرگ را بدون نياز 
به اتصالات مي توان در يك مرحله و به صورت پيوسته توليد كرد( 
بلكه مواد سبكي مانند آلومينيم و منيزيم با اين روش به طور مطلوبي 
شكل مي   يابند كه در نهايت مي توان انتظار كاهش وزن قابل توجهي 

در محصولات داشت. 
توليد قطعات بزرگ با وزن كم اهميت زيادي در وس��ايل متحرك 
مانند خودروها، هواپيماها و نيز فضاپيماها دارد. با كاهش وزن اين 
وس��ايل، به مقدار قابل توجهي مي   توان در مصرف سوخت و انرژي 
صرفه جويي كرد. نتايج اين تحقيق مي   توان��د روش جديدي براي 
توليد بدنه خودروها و هواپيماها و نيز فضاپيماها از مواد سبك ارائه 
كند. به دليل كمي وزن قطعات توليد شده به اين روش، در مصرف 
سوخت صرفه جويي قابل ملاحظه   اي مي   شود. اين نتايج مي   توانند 
براي صنايع مختلف از جمله خودروسازي، صنايع هوا و فضا و حتي 

براي توليد قطعات پزشكي نيز مفيد واقع شوند. 
 ----------------------------------------------

طراحي نرم افزار مديريت استرس
محققان دانش�گاه تربيت مدرس موفق ب�ه طراحي نرم افزاري 
ش�دند ك�ه مي توان�د ب�ا اندازه گي�ري س�يگنال هاي مغزي 
مواردي همچون سطح هوشياري و اس�ترس را مديريت كند. 
فرزانه يوسفي پور، مديرعامل شركت دانش بنيان طراح اين نرم افزار 
با توضيحاتي در اين باره گفت: اين دستگاه گيرنده سيگنال مغزي 
است و با الكترودي كه دارد سيگنال مغزي را اندازه گيري  و با بلوتوث 

اطلاعات را به نرم افزار ارسال مي كند. 
رقيه بايرام زاده، مدير داخلي اين شركت دانش بنيان نيز با بيان 
اينكه اين روش مزايايي نسبت به روش هاي معمول دارد، تصريح 
كرد: نرم افزارهايي كه طراحي كرديم، با هدس��ت تك كاناله كار 
مي كنند كه به راحتي مي شود در هر مكاني از آن استفاده كرد، 
مثلًا ورزش��كاران مي توانند در باش��گاه يا حتي خانه امواج خود 
را ثبت كنند و تحليل هاي س��يگنال مغزي خ��ود را در نرم افزار 
ببينند، ولي در روش هاي قديمي بايد حتماً به كلينيك مراجعه 
مي كردند. مديرعامل اين ش��ركت دانش بنيان نيز خاطرنشان 
كرد: اين نرم افزار فعلًا روي پلتفرم اندرويد قابل استفاده است و تا 
كنون با راه آهن جمهوري اسلامي صحبت هاي اوليه براي پايش 
سلامت ذهني رانندگان انجام شده تا براي پايش خواب آلودگي 
رانندگان از اين ابزار استفاده كنند.  بر اساس اعلام روابط عمومي 
دانشگاه تربيت مدرس، اين نرم افزار از سوي يكي از شركت هاي 
دانش بنيان مس��تقر در پژوهش��كده فناوري اطلاعات دانشگاه 
تربيت مدرس طراحي شده كه در حوزه سلامت الكترونيك فعال 
است و به دنبال مديريت يكي از شايع ترين اختلالات رواني يعني 

استرس است.

دستاورد ايراني

  اعلام زمان و ش�رايط آزمون دكتري دانش�گاه 
پيام نور 

زمان و ش�رايط مصاحبه آزمون نيم�ه متمركز دوره 
دكتري تخصصي سال ۹۷ دانشگاه پيام نور اعلام شد 
و بر اساس آن جلسات مصاحبه آزمون نيمه متمركز 
دوره دكت�ري تخصص�ي س�ال ۹۷ اين دانش�گاه از 
۷خرداد آغاز شده و تا 10 مردادماه ادامه خواهد داشت. 
با توجه ب��ه آيين نامه پذي��رش دانش��جو در دوره دكتري 
تخصصي سال تحصيلي ۱۳9۷ و در راستاي اجراي مرحله 
دوم پذيرش آزمون متمركز ۵۰ درصد، س��وابق آموزشي، 
پژوهشي و فناوري ۲۰ درصد و مصاحبه علمي و سنجش 

عملي۳۰ درصد در پذيرش تأثير دارند. 
داوطلبان حاضر در جلسه آزمون كه براي آنها كارنامه مرحله 
اول )سنجش علمي( توسط سازمان سنجش آموزش كشور 
صادر شده اس��ت در صورت داشتن حدنصاب اين دانشگاه 
مي توانند مطابق تاريخ هاي اعلام ش��ده در پرتال دانشگاه 
به نشاني www. pnu. ac. ir مراجعه كرده و از چگونگي 
شركت در جلسات ارزيابي تخصصي )مصاحبه علمي( اين 

دانشگاه اطلاع حاصل كنند. 

تازه چه خبر؟

بدون اطمينان از تهران تا زاهدان

طعم تلخ سوهانك

كارآم��وزي ي��ا كارورزي دوره اي ح��دوداً 4۰ 
روزه اس��ت كه مختص دانش��جوياني است كه 
رش��ته هايي با واحد هاي عملي زياد دارند. اين 
دانش��جويان با قرار گرفتن در محيط كار تحت 
همين عنوان به كس��ب تجرب��ه و محك زدن 
خودشان نسبت به آنچه آموختند مي پردازند. 

دانشجو مطابق با رشته تحصيلي اش با معرفينامه 
از طرف دانشكده مش��غول به كار شده و گزارش 
كار را به صورت جزوه بعد از اتمام كار، به اس��تاد 
كارآموزي در دانشكده مي دهد. اگر دانشجو مقيد 
و به رشته خودش علاقه داش��ته باشد، بهترين 
موقعيت براي آماده شدن براي ورود به بازار كار 

مي تواند باشد. 
به اين صورت كه با ق��رار گرفتن در فضاي كاري 

تخصصي و بدون مس��ئوليت زياد، با كار آش��نا 
مي ش��ود. از تجربه متخصصان رش��ته خودش 
استفاده مي كند. از همه مهم تر امكان جذب بازار 

شدن در اين مرحله بالا مي رود. 
اما دول��ت به جاي كمك ب��ه همگرايي صنعت و 
دانش��گاه و تقويت دوره كارورزي؛ در تابس��تان 
96 طرح��ي جنجال��ي ب��ا عن��وان »كارورزي 
فارغ التحصي��لان دانش��گاهي« را اجرايي كرد. 
طرحي كه امروز خبري از نتايج مفيدش نيست. 

  عدم استقبال دانشگاهيان
به گفت��ه علاءالدي��ن ازوجي، مديركل توس��عه 
اشتغال وزارت كار »جامعه هدف طرح كارورزي 
ويژه اشتغال فارغ التحصيلان، دانش آموختگان 
دانش��گاهي گروه سني ۲۳ س��اله تا ۳۲ ساله )با 

احتس��اب دو س��ال خدمت س��ربازي( در همه 
رش��ته هاي دانشگاهي برحس��ب نياز بنگاه هاي 

اقتصادي خصوصي و تعاوني است.«
هر چن��د اين ط��رح در برنامه شش��م توس��عه 
پيش بيني شده و در سال 9۵ هم به طور آزمايشي 
در هشت استان كشور انجام شده بود اما يكي از 
وعده هاي انتخاباتي هم بود. سامانه طرح كارورزي 
ويژه اش��تغال فارغ التحصيلان يا كاج، بلافاصله 
پس از انتخابات رياست جمهوري براي ثبت نام 
متقاضيان فعال شد. سال گذش��ته حدود ۳9۰ 
هزار نفر در اين سامانه ثبت نام كرده اند كه تنها 6۸ 
هزار و 6۰۰ نفر تحصيلاتي از فوق ديپلم تا دكترا 

داشتند و مشمول اين طرح مي شدند. 
اين طرح در حالي اجرايي  شد كه در كنار كليت آن 

كه خوب هم به نظر مي رسد و قرار است فرصتي 
براي اشتغال فارغ التحصيلان بيكار فراهم كند، 
مشكلاتي نيز دارد كه مس��ئولان نسبت به آنها 
پاسخي نداده و تنها تلاش كردند از اجرايي شدن 

اين طرح استفاده تبليغاتي كنند. 
نخستين مس��ئله اي كه در اين طرح مورد توجه 
قرار گرفت ميزان حقوقي اس��ت ك��ه كارورزان 
در ازاي كار تم��ام وقت و پر ك��ردن يك جايگاه 
ش��غلي، دس��تمزدي حدود يك س��وم حداقل 
 دستمزد مصوب از س��وي وزارت كار را دريافت

 خواهند كرد. 
  بيگارورزي به جاي كارورزي

سازوكار دستمزدي اين طرح از يكسو باعث شده 
است برخي كار شناس��ان اين طرح را ناكارآمد و 
بدون دس��تاوردي مؤثر ارزيابي كنند و از سوي 
ديگر تعدادي از دانشجويان و فارغ التحصيلان با 
راه اندازي كمپين هايي در فضاي مجازي به اين 
شيوه استخدام نيروهاي فارغ التحصيل اعتراض 
كنن��د و از آن به عنوان طرح »بي��گارورزي« نام 
ببرند. از س��وي ديگر برخي فعالان دانش��جويي 
معتقدند در آيين نامه اجرايي طرح كارورزي هيچ 
تبصره و ماده اي وجود ندارد تا كارفرمايان را پس 
از پايان دوره آموزشي كارورزان و استخدام شان 
به مدت دو سال، ملزم و متعهد به حفظ كارگران 
قبلي و عدم اخرج آنان كند ضمن اينكه در مورد 
به كارگيري كارورزان پس از پايان دوره ترديدهاي 

فراواني وجود دارد. 
جالب آنكه در ماده ۱۰ اين طرح نيز به ش��كلي 
شفاف مطرح ش��ده اس��ت:»كارورزي يك دوره 
آموزش عملي  است و هيچ گونه حقي براي كارورز 
و تعهدي ب��راي واحد پذيرنده جهت اس��تخدام 
ايجاد نمي كند.« همين بند نشان دهنده سطحي  
و تبليغاتي بودن اين طرح است كه ايجاد اشتغال 
پايدار را در نظر ندارد و كارايي اش در نهايت ايجاد 
آماري يك تا دو س��اله در زمينه اش��تغال براي 

كارنامه دولت دوازدهم خواهد بود. 
اي كاش وزارت علوم با ارائه راهكارهاي تشويقي 
ب��راي كارگاه هاي��ي ك��ه دانش��جوي كارورز را 
مي پذيرند، فارغ التحصيلي آش��نا به حرفه اش را 

روانه بازار كار مي كرد. 
توانمند س��ازي دانش��جويان بي��ش از هر طرح 
تبليغاتي و جنجالي مي تواند هم گره از مشكلات 

جوانان و هم كشورمان باز كند.

جايگاه استادي در مراكز آموزش عالي جايگاهي 
ارزشمند است كه تصاحبش زيبنده و شايسته 
هر فردي نيست. اساتيد دانشگاه علاوه بر علم 
و آگاهي بايد تنديس بس��ياري از ويژگي هاي 
اخلاقي و ارزش هاي انس��اني باشند. حقيقتي 
اجتناب ناپذير كه متأس��فانه برخي اس��اتيد و 

صاحبان اين مقام بهره اي از آن ندارند. 
در هفته هاي اخير چند نمونه از اين مشكل يعني 
نبود ارزش هاي انساني در افرادي كه خود را استاد 
مي نامند، خبرساز شده است. فساد اخلاقي يكي 
از اساتيد دانشگاه تهران كه پيش از اين نيز رئيس 
يكي از دانشكده هاي دانش��گاه بود از اين دست 
است، اما با تصميم كميته انضباطي هيئت علمي، 
اين فرد هنوز مجاز به تدريس است و دانشجويان 
نسبت به اين مسئله معترض هستند. حال آنكه 

تخطي اين فرد محرز شده است. 
هفته گذشته هم جامعه اسلامي دانشگاه تهران 
در نامه اي به محمود نيلي، رئيس اين دانش��گاه 
خواس��تار اخراج يكي از رؤس��اي دانشكده اين 
دانشگاه شد. جامعه اسلامي دانشجويان دانشگاه 

تهران در اين نامه به رئيس دانش��گاه اعلام كرده 
است كه تنها راه رس��يدگي به تخلفات اين فرد 
اخراج وي از دانشگاه است و اگر غير از اين باشد 

اعتراضات دانشجويان ادامه خواهد داشت. 
  پاسخ عجيب رئيس دانشگاه

بر اس��اس گفته دانش��جويان تخلفات و فس��اد 
اخلاقي اين استاد با شكايت كتبي بيش از ۱۰ نفر 
از كارمندان و دانشجويان و بررسي اين شكايت ها 
محرز شده و بسياري از دانشجويان دختر از حاضر 
شدن س��ر كلاس اين اس��تاد انصراف دادند، اما 
تنها تصميمي كه در خصوص اين فرد در كميته 
انضباطي هيئت علمي دانشگاه تهران گرفته شده 
منع مديريت در دانشگاه است و وي مي تواند به 

تدريسش ادامه دهد. 
نيلي احمدآبادي، در پاسخ به اينكه آيا اين استاد 
قرار است در دانشگاه همچنان حضور داشته باشد 
يا خير؟ گفت: براس��اس اين تصمي��م، وي هنوز 
استاد اين دانشگاه است. شكايت ها توسط كميته 
انضباطي بررسي شده و به اين نتيجه رسيده اند كه 

تخلف در حدي نيست كه از تدريس منع شود. 

مسئول نهاد دانشگاه تهران هم در اين خصوص 
گفت: راهكار هاي قانوني در ارتباط با تصميم گيري 
در خصوص اين مسائل وجود دارد و نماينده نهاد 
نيز در اين جلسات حضور دارد. به ويژه در كميته 
انضباطي اعض��اي هيئت علمي ك��ه نماينده ما 

نظرات نهاد را ارائه داده است. 
حجت الاس��لام كرمي اضافه كرد: اي��ن پرونده 
مسير خودش را طي مي كند كه اين مسير كاملًا 
مشخص و مستند است و شكايت هايي كه از سوي 
كارمندان و دانش��جويان صورت گرفته مكتوب 
شده و تخلفات اين استاد براي مسئولان دانشگاه 
محرز شده است. اين مش��كل قطعاً حل خواهد 
ش��د و نهاد رهبري پيگير اعتراضات دانشجويان 

خواهد بود. 
  سلاحي به نام نمره

چند روز پيش هم ويدئويي گويا و شفاف از يكي 
از اساتيد دانش��گاه آزاد ش��هر زاهدان در فضاي 
مجازي منتشر شد كه بسيار تعجب برانگيز بود. 
فيلمي حاوي عبارات و جملات زشت و گزنده كه 
از زبان اين اس��تاد خطاب به دانشجويان و مردم 

شهر زاهدان خارج مي شد و آنقدر زشت و زننده 
است كه نمي توان به آنها اشاره كرد. 

استاد ياد شده در اين ويدئو تلاش مي كند تا اوج 
نفرت و كينه توزي خود را نس��بت به قومي غيور 
كه ساكن ديارشان شده، نشان دهد و تأكيد دارد 
كه تصميم گرفته است با كسر نمره در امتحانات 
پايان ترم دانشجويان، به اصطلاح از دانشجويان 
بلوچ انتقام بگيرد. موج به پاش��ده س��بب شد تا 
بلافاصله از س��وي فرهاد رهبر، رياست دانشگاه 
آزاد حكم تعليق اين استاد صادر شود و همچنين 
مقامات قضايي استان سيستان و بلوچستان اقدام 
به دستگيري وي كنند. واكنشي از جنس پيگيري 
حقوقي و قضايي ماجرا كه احتمالاً به پايان يافتن 
اعتراضات منجر خواهد شد اما قادر نيست برخي 

ابهامات در اين خصوص را پاسخ دهد. 
آيا اين مشكلات نتيجه قصور مسئولان دانشگاه 
و نهادهاي نظارتي نيست؟ آيا وي، تنها استادي 
است كه دچار چنين مشكل بزرگي است و نمره را 
به عنوان سلاحي در دست خود يافته كه مي تواند 

با آن انتقام جويي كند؟

اخي��راً فيلم هاي��ي از اعت��راض دانش��جويان 
دانش��كده هاي مختلف دانش��گاه آزاد اسلامي 
درباره جابه جايي س��اختمان هاي اين دانشگاه 
از مركز ش��هر به س��وهانك، در فضاي مجازي 

منتشر شده است. 
اين ساختمان در مجموعه اي به مساحت هشت 
هكتار و داراي ساختمان هاي متعدد، مهمانسرا، 
ورزشگاه و دانشگاه در منطقه سوهانك است كه 

از كميته امداد خريداري شده است. 
به همان ميزان كه كميته امداد به دليل مالكيت 
اين ساختمان عظيم زير فشار انتقاد ها بود، اكنون 
نيز نشستن مديران و دانشجويان دانشگاه آزاد در 
اين موقعيت چندان مطلوب ارزيابي نمي ش��ود؛ 
چراكه مديران فعلي دانشگاه آزاد از شرايط پيشين 
اين دانشگاه كه در آن سرمايه نقش محوري داشت 

و بريز و بپاش فراوان بود، فاصله گرفته اند. 
رئيس دانش��گاه هاي آزاد استان تهران با اشاره به 
اعتراض دانش��جويان به انتقال ساختمان تهران 
مركز گفت: هنوز تصميمي براي انتقال نگرفته ايم 
و شايد تا شش ماه آينده اين كار انجام شود. ما به 
عنوان مس��ئولاني كه اين ساختمان را خريداري 
كرده ايم هن��وز از جزئيات آن مطلع نيس��تيم و 
نمي دانيم دانش��جويان اين اطلاع��ات را از كجا 

مي آورند. 
  دانشجويان را از بيرون تحريك مي كنند

محمدمهدي تهرانچي، در خص��وص اعتراضات 
دانشجويان تهران مركز براي انتقال ساختمان اين 

دانشگاه به سوهانك گفت: اين مسائل حاشيه اي 
و اعتراضات��ي كه صورت مي گي��رد منافعي براي 
افرادي دارد كه دانش��جويان را از بيرون تحريك 
مي كنند. تهرانچي يادآور شد: اينكه گفته مي شود 
در ايام امتحانات ساختمان منتقل شود حرف هايي 
است كه از خودش��ان در مي آورند. قرار نيست در 
ايام امتحانات كسي جابه جا شود و هنوز هم نحوه 

جابه جا شدن مشخص نشده است. 
معاون عمران��ي دانش��گاه آزاد هم با بي��ان اينكه 
موضوع تجميع و جابه جايي دانش��كده هاي واحد 
تهران مركزي موضوع جديدي نيست، اظهار كرد: 
از سال ۱۳۷۰ دانشگاه دائماً پيگير اين موضوع بود و 

نخستين اقدامي كه در اين خصوص انجام گرفت 
خريد زمين هاي گرم دره به مساحت ۱۱۰ هكتار 
بود كه قرار ش��د تمام دانش��كده هاي واحد تهران 
مركزي در آنجا متمركز ش��وند، ام��ا بنا به دلايلي 
از جمله دوري مسير و بعد مكاني اين طرح موفق 
نبود. مهندس محمدرضا تجلي��ل ادامه داد: بعد از 
اينكه اين طرح عملياتي نشد و دانشكده ها در سطح 
شهر در ساختمان هاي فرسوده و غيرقابل استفاده 
مجبور به فعاليت بودند، تصميم گرفته شد حداقل 
سه مجتمع مرتبط با استاندارد هاي آموزشي را در 
شهر داشته باشيم كه يكي از آنها مجتمع آيت الله 
هاش��مي در پونك و ديگري مجتمع ولي عصر در 

ميدان امام حس��ين بود. مدير كارگروه جابه جايي 
واحد تهران مركز با بيان اينكه براي سومين مجتمع 
مكان يابي هاي زيادي انجام شد، اما در تهران موفق 
به اين كار نش��ديم، گفت: بار ها موضوع تجميع به 
صورت خريد املاك در سطح شهر مطرح شد كه 
آن هم موفقيت آميز نبود. متأسفانه اكنون وضعيت 
فعلي بسياري از س��اختمان هاي ما در شهر تهران 

وضعيت ناگواري است. 
  تلاش جدي براي بهبود وضعيت دانشگاه

اين در حالي اس��ت كه فضا هاي موجود دانشگاه 
آزاد از ابتدا مطابق با استاندارد آموزشي طراحي 
نش��ده اند و هزينه هايي ك��ه براي نگه��داري از 

ساختمان هاي فرسوده مي شود، بسيار بالاست. 
از آنجايي كه دانشگاه آزاد مجبور به استفاده از اين 
ساختمان هاي فرسوده در سال هاي متمادي بود، 
مديريت جديد دانشگاه كه تلاش جدي براي بهبود 
وضعيت دانشگاه دارد، موضوع جابه جايي و تجميع 
دانشكده ها را از ابتداي فعاليت در دستور كار قرار 
داد و پس از ماه ها تلاش سوهانك را محل مناسبي 

براي واحد تهران مركز انتخاب كردند. 
اكنون مديريت دانش��گاه بايد وضعيت سيستم 
حمل ونقل به اين مركز را هم س��ر و سامان  و از 
طرفي ميزان تسهيلات دانشجويان را هم افزايش 
دهد. كم نيستند افرادي كه دنبال حاشيه سازي 
براي مديريت كنوني دانش��گاه آزاد هس��تند و از 
هر فرصتي در جهت ناكام نش��ان دادن اين نهاد 

آموزشي بهره مي برند. 

حسين اعلايي
   گزارش2

ابراهيم مشيريان
   خبر

عليرضا سزاوار
    گزارش يک 

با ناميدن امس�ال ب�ه ن�ام »حماي�ت از كالاي ايراني« 
درصدديم اين ستون را به تحقيقات و پروژه هاي عملياتي 
دانشگاهي اختصاص دهيم كه وجه مميزه آنها ارتباط با 
بازار است؛ چه پروژه هاي علوم انساني و چه مهندسي 
و چه پزشكي. ارتباط دانشگاه با بازار، مهم ترين بخش 
حمايت دانشگاهي از كالاي ايراني است كه اگر به طور 
كامل و صحيح عملياتي شود نقش بي بديلي در تحقق 
اقتصاد مقاومتي خواهد داشت. در همين زمينه پذيراي 
آثار جامعه دانشگاهي براي نشر در اين ستون هستيم. 

طرح كارورزي فارغ التحصيلان به توانمند سازي آنان منجر نمي شود

به نام دانشجو، به كام دولت
طراح: محمود تبريزی 


